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مجید تخت روانچی اعلام کرد:
تاکید ایران در زمینه مقابله با قاچاق انسان 

سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران نزد ملل متحد در 
نیویورک در جریان نشست عالی رتبه مجمع عمومی ملل متحد تحت 
عنوان ارزیابی برنامه جهانی اقدام علیه قاچاق انسان گفت: ایران جامعه 
بین المللی را به ارائه کمک های فنی متناسب، در دسترس و اثربخش 
به کشورها به منظور مقابله مؤثر با این جرم فرا می خواند. مجید تخت 
روانچی اظهار داشت:  هیأت من مایل است مراتب قدردانی خود را از 
شما و دبیرخانه سازمان ملل جهت برگزاری این نشست عالی رتبه اعلام 
نماید.  گفت و گوهای ما در این نشست برای پرداختن به چالش های 
اجرای برنامه اقدام مقابله با قاچاق انسان و یافتن راهکارهای مقابله با 
آنها کاربردی خواهند بود. قاچاق انسان بدون شک یکی از شنیع ترین 
جرائم محسوب می شود. با هدف ارائه پاسخی جمعی به این تهدید، 
کنوانسیون ملل متحد در مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی 
)UNTOC( و الحاقیه های آن تلاش داشته اند تا فضای مقرراتی 
منسجم فرامرزی ایجاد کنند.  سفیر ایران در سازملان ملل افزود: 
به عنوان یکی از اولین امضا کنندگان این کنوانسیون، جمهوری 
اسلامی ایران اقدامات لازم در راستای اجرای مفاد کنوانسیون مذکور 
و الحاقیه های آن با هدف مبارزه با قاچاق انسان انجام داده است. در 
همین رابطه، مجلس در سال ۱۳۹۷ اقدام به تصویب کنوانسیون ملل 
متحد در مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی کرده و مراحل بررسی 
نهایی آن توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال انجام است. در 
سطح ملی، قوانین و ابزارهای قانونی و مقررات متعددی جهت تحقیق و 
تعقیب قضایی موارد مربوط به قاچاق انسان وجود دارند. وی ادامه داد: 
به منظور تکمیل اقدامات قانونی صورت گرفته، دولت ایران نیز پیش 
نویس لایحه اصلاح قانون مقابله با قاچاق انسان را که مربوط به سال 
۱۳۸۳ می شود جهت تصویب به مجلس شورای اسلامی ارائه کرده 
است. پیش نویس لایحه مذکور بر تعریف قاچاق انسان شامل کلیه 
عناصر ضروری آن به عنوان یک جرم شنیع با در نظر گرفتن شرایط 
تشدید کننده آن همانند ارتکاب به قاچاق زنان و کودکان تمرکز دارد. 
نیاز به توضیح نیست که چنین بروزرسانی در قوانین ملی نهایتاً منجر 
به تقویت همکاری های بین المللی در این موضوع خواهد شد. تخت 
روانچی اظهار کرد: کمیسیون ملی مقابله با قاچاق انسان در قالب ارائه 
مجموعه ای از اقدامات اجرایی و نظارتی توسط وزارت کشور ایجاد شده 
تا بدین منظور، سیاست ها، استراتژی ها و برنامه های مربوط به قاچاق 
انسان به همراه نظارت بر اقدامات مذکور محقق شوند. وی عنوان کرد: 
در خط مقدم کلیه اقدامات ملی، پرسنل نیروی انتظامی کشورمان به 
رغم عدم دسترسی به ابزارها و منابع مورد نیاز که ناشی از تحریم های 
ظالمانه ایالات متحده آمریکا بوده و همچنین، فقدان حمایت های 
مورد نیاز بین المللی شجاعانه با گروه های جنایتکار سازمان یافته 
مبارزه می کنند. وی تاکید کرد: ما بر تعهدات خود در زمینه مقابله 
با قاچاق انسان تصریح داشته و نقش ارکان ملل متحد به ویژه، دفتر 
مقابله با جرم و جنایت سازمان ملل متحد را در این رابطه مورد 
شناسایی قرار می دهیم. جمهوری اسلامی ایران جامعه بین المللی را 
به ارائه کمک های فنی  متناسب، در دسترس و اثربخش به کشورها به 

منظور مقابله مؤثر با این جرم فرا می خواند.

نکتــه

گفــت و شنــود
هادی سید افقهی:

برخی کشورهای ضدبرجام 
می خواهند در مذاکرات باشند 

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص 
اظهارات اخیر دبیرکل شورای همکاری 
خلیج فــارس مبنــی بــر حضور این شورا 
در مذاکرات ایران و ۱+۴ با این استدلال که 
دستیابی به یک راه حل در پرونده هسته ای 
ایران بدون مشارکت کشورهای حاشیه خلیج 
فارس در مذاکرات وین امکان پذیر نیست، در 
در این خصوص که کشورهای منطقه و به طور 
خاص اعضای شورای همکاری خلیج فارس 
تا چه میزان در مذاکرات وین تأثیرگذارند، 
اظهار داشت: این کشورها پس از آن که برای 
مانع افکنی در امضای اصل توافق هسته ای در 
سال ۲۰۱۵ ناتوان بودند، حال تسلیم شده 
و می گویند که بله ایران حق دارد از فناوری 
هسته ای استفاده کند منتها برای امضای 
توافق جدید، ما هم باید در مذاکرات حضور 
داشته باشیم. نخست لازم است این نکته به 
آنها تذکر داده شود که قرار نیست ما توافق 
جدیدی را در مذاکرات وین امضاء کنیم؛ 
دولت سیزدهم چند اصل را بصورت صریح و 
شفاف اعلام کرده و حتی برخی از آنها به عنوان 
خطوط قرمز مطرح شده است. هادی سید 
افقهی گفت: یکی از این اصول این است که 
ما دیگر قرار نیست راجع به اصلِ برجام که در 
۲۰۱۵ منعقد شد و همه هم آن را امضاء کردند 
و متعهد شدند که به بند بندِ نکات آن توافق 
عمل کنند، بحثی داشته باشیم. ما می خواهیم 
راجع به مطلبی که این ها نسبت به آن محکوم 
هستند و باید تسلیم خواسته بحق، حقوقی، 
قانونی و اخلاقی ایران یعنی »رفع تحریم ها« 
بشوند، اقدام کنند. به چه علت آمریکا در برابر 
برجام چنین رفتاری داشت و به چه حقی آقای 
ترامپ آن را پاره کرد؟ پس مساله بعدی ما 
مکانیزم رفع تحریم ها و نه ضرورت و بیانات، 
مقدمه و مؤخره است. وی افزود: مساله دیگر 
این است که حتما باید سقف زمانیِ مشخصی 
برای آغاز و پایانِ مذاکرات در نظر گرفته شود 
چه به نتیجه برسیم و چه به نتیجه نرسیم. 
نکته بعد این است که پس از هر جلسه و هر 
دور مذاکره با شرکای آمریکا یعنی انگلستان، 
آلمان و فرانسه باید به یکسری نتایج ملموس 
عملی رسیده باشیم، وگرنه تبدیل به مذاکره 
برای مذاکره می شود. بنابراین این ها جایگاهی 
از اعراب و مذاکره ندارند. این بحث تمام شده 
و سعودی ها و اسرائیلی ها تمام ظرفیت ها و 
توان خود را به کار گرفتند که برجام امضاء 
نشود؛ پس ابتدا باید موضع شان را روشن 
کنند که آیا آمادگی پذیرش ایران هسته ای 
را دارند یا آن را به رسمیت نمی شناسند! 
که برابر با موضع قبلی است. این کارشناس 
مسائل خاورمیانه بیان کرد: شخصی مانند 
آقای سعود الفیصل، وزیر امور خارجه پیشین 
عربستان سعودی معتقد بود ما حق بهره مندی 
از فناوری هسته ای را نداریم و میلیاردها 
دلار با خودش به پایتخت های اروپا و آمریکا 
برد که این توافقات را امضاء نکنید که برای 
امنیت و محیط زیست ما خطر دارد. از طرف 
دیگر هم بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی بارها به آمریکا رفت و با اوباما شاخ 
به شاخ شدند، حتی سفری به آمریکا رفت و در 
کاخ سفید حضور پیدا نکرد و فقط در کنگره 
خواستار این شد که جلوی اوباما را بگیرید 
که چنین چیزی امضاء نشود. خب آن ها که 
موضع شان مشخص است و حرفی برای گفتن 
ندارند، چون زورشان را زده اند. وانگهی مگر 
پس از این که ما برجام را امضاء کردیم، آقایان 
ظریف و روحانی چندین بار اعلام نکردند که 
این قرارداد علیه امنیت و منافع هیچ کس 
نیست، بلکه بیایید با هم یک باشگاه هسته ای 
منطقه ای تشکیل بدهیم و ایران تمام امکانات 
و فناوری های خودش را در اختیار شما قرار 
می دهد. چرا پاسخ ندادند؟ وی عنوان کرد: 
اگر کشورهای شورای همکاری خلیج فارس 
نگران امنیت شان هستند، خب ایران دستش 
را به سمت شما دراز کرده است، چرا لقمه را 
می خواهید از پشت سر در دهان بگذارید؟! 
شما قصد دارید با آمریکایی ها، روس ها و 
ژاپنی ها نیروگاه هسته ای بسازید، چرا ایران 
را وارد مذاکرات نکردید؟! بنابراین نمی شود 
که مدام در جاده ای یک طرفه برانید که شما 
را به مقصد برساند و ما را نه. شما خواستید 
جلوی کار را بگیرید، نتوانستید و الان هم باید 
موضع تان را روشن کنید، اگر با اصل این که 
ایران حق بهره مندی از فناوری هسته ای را 
دارد، موافق هستید، اعلام کنید، بعد هم اگر 
خواستید ایمن شوید مستقیما با خود ایران 
مذاکره کنید؛ چرا در قالب ۱+۵ حرف می زنید 
که به پایان رسیده است. وی افزود: آقای 
رئیسی شعار اولویت همسایگان را داد تا این ها 
را خلع سلاح کند. با این حال این ها مدام در 
حال یاوه گویی هستند. در صحبت های دبیر 
شورای همکاری خلیج فارس می بینید که 
مدام توهین می کند. امارات مرتب می گوید 
که این سه جزیره متعلق به من است. شما 
باید اراده و شجاعتی از خودتان نشان دهید 
که می توانید روی پای خودتان بایستید. مگر 
غیر از این است که ۴ دور است با سعودی ها 
در بغداد مذاکره می کنیم. چرا آقای وزیر 
دفاع آمریکا این بد و بیراه ها را به ما داد، چرا 
به ما توهین کرد و چرا ما را تهدید کرد؟! چون 
می خواهد به سعودی ها بقبولاند که با ایران 
درگیر شوید و مقاومت کنید، ما حامی شما 
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قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت با ۷۳ ماده و ۸۱ تبصره 
بعد از سند چشم انداز، برنامه های پنج ساله و قوانین بودجه ظاهرا 
بزرگ ترین قانون مصوبه مجلس طی سال های اخیر است! دولت 
چگونه آئین نامه های مربوطه را تهیه خواهد نمود؟ این قانون 
بورکراسی حاکم بر کشور را حجیم تر، ردیف های زیادی به لایحه 
بودجه سالانه خواهد افزود و نیاز به تشکیلات عریض و طویل 
برای نظارت بر اجرای آن دارد. با عنایت به تکالیفی که به عهده 
بانک ها قرار داده نباید انتظار خصوصی شدن بانک ها را به زودی 
داشت و چشم ملت به استقلال بانک مرکزی روشن نخواهد شد. 
علاوه بر آن به طور معمول از شرایط لازم برای وضع قوانین، فراهم 
بودن زمینه اعِمال آن می باشد. یعنی اعلام ممنوعیت ها، تعریف 
چارچوب و یا ارائه راهبردها، تعیین ضوابط و رعایت قراردادهای 
اجتماعی می باید مبتنی بر منافع اکثریت ملت بوده و شرایط برای 
اجرای آن فراهم باشد. در غیر این صورت تخلف از قانون امری 
عادی و مجریان در برخورد با متخلفان در تنگنا قرار خواهند 
گرفت. متاسفانه این امری است که قانون گذاران در ادوار مختلف 
مجلس به ویژه در این دوره کمتر بدان توجه کرده اند!  به عنوان 
نمونه در مصوبه قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت به موارد 
سابق الذکر عنایت نشده و اشکالات زیر کاملا مشهود و اجرای آن 
با مشکلات جدی مواجه خواهد شد: نخستین مورد عدم رعایت 
حریم خصوصی افراد و خانواده ها و رعایت نکردن حق داشتن و 
نداشتن، زمان و تعداد فرزند می باشد. از دیگر موارد می توان به 
تولید موالید و تعداد آن بستگی تام و تمام به وضع اقتصاد خانوار، 
امنیت معیشتی و توانایی در تربیت فرزندان دارد.  عقل سلیم حکم 
می کند که در این زمینه اهمیت کیفیت بسیار اولی تر از کمیت آن 
است. قبل از آنکه مجلس طرحی را تهیه و اختیار تصویب آن را 
به جای صحن علنی مجلس به کمیسیون ویژه بسپارد، بهتر بود 
بر اساس  یک نظرسنجی علمی دیدگاه خانوارها در مورد تعداد 
فرزند را کسب می نمود.  بی توجهی به وضع پولی و مالی کشور 
و پیچیدگی مصوله مشکل اساسی در اعِمال تشویق هاست. آوار 
نمودن این همه تکلیف بر عهده دولت و ایجاد هزینه با کسری 
شدید بودجه به منظور تشویق فرزند آوری با کدام منطق قابل 
توجیه است؟ مواد ۵۱ و ۵۲ و ۵۳ مبنی بر ایجاد ممنوعیت و 
محدودیت در راه پیشگیری از فرزندآوری منجر به حاملگی های 
ناخواسته و غیرممکن شدن سقط جنین به جز در موارد اضطراری 
برخلاف حقوق شهروندی است و زمینه را برای سقط چنین های 
در شرایط نا مساعد و ناسالم فراهم می آورد. قطعا ایجاد این مضایق 
منجر به قاچاق و گران شدن دارو و وسایل پیشگیری گردیده و بر 
فشار مالی خانوارهای کم درآمد خواهد افزود. به دنیا آمدن فرزند 
در شرایط بد اقتصادی خانوارها از دیگر عوارض این قانون است.  
وجود جمعیتی جوان اما غیرمولد و سربار زیانش بیشتر از پیری 
جمعیت است.  هزینه های اجرای این قانون از بیت المال است، آیا 
مجلس از رضایت اکثریت ملت مطمئن است؟ بر اساس حدیث 
»کونوا دعاة النّاس بغیر السنتکم«  نمایندگان مجلس، وزرا و 
مدیران ارشد قوای سه گانه و... واجد شرایط فرزندآوری از لحاظ 
الگو بودن به رعایت قانون مذکور اولی تر به دیگرانند. حداقل 
بایستی در این ۷ سال اجرای آزمایشی قانون هرکدام حداقل ۵ 

فرزند داشته باشند و این آمار راستی آزمایی شود.
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 علی محمد نمازی
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     سفر گروسي به تهران بي نتیجه بود
     اعتراض مردم ترکیه به سقوط لیر و شعار علیه اردوغان
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    محسن جلیلوند در گفت و گو با »آرمان ملی«:   
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    جلال جلالی زاده در گفت و گو با »آرمان ملی«:   

 مردم هوشيارانه مسائل را 
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آرمان ملی: پس از روی کارآمدن دولت سید ابراهیم رئیسی بسیاری بر این مساله تاکید کردند 
که با توجه به حاکمیت یکدست، دیگر بهانه ای برای عدم کارآیی دولت یا موانعی در جهت رشد و 
پیشرفت کشور وجود ندارد و دولت با همکاری سایر قوا می تواند از عهده همه مشکلات بر آید. از 
طرفی از آنجایی که اختلافی میان قوا نیست هر 3 قوه با هماهنگی و هم افزایی می توانند کشور را 
از شرایط فعلی رهایی بخشند. این در حالی است که نزدیک به 100 روز از عملکرد دولت سیزدهم 
گذشته اما هنوز شاهد گزارش عملکردی از سوی دولت نبوده ایم و با وجود ادامه دار بودن مشکلات 
معیشتی جامعه، مردم تحقق وعده های رئیس جمهور را یادآوری می کنند. باید دید چه زمانی شاهد 
تحقق این وعده ها خواهیم بود و اساسا تحقق وعده های رئیس جمهور مستلزم چه شرایط و اموری 
است. در این راستا برای بررسی تاثیر تحریم ها بر کشور و رویکردهای صداوسیما »آرمان ملی« با 
جلال جلالی زاده، عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران و فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت 

و گو پرداخته است که می خوانید. 

آرمان ملی : ادامه سقوط نرخ برابری لیر ترکیه پس از آن شتاب گرفت که رجب طیب 
اردوغان روز دوشنبه بار دیگر از سیاست کاهش نرخ بهره دفاع کرد. اما به رغم سخنان 
اردوغان، ترکیه و شهرهای آنکارا و استانبول شاهد تظاهرات و اعتراضات مردم علیه 
سیاست های اقتصادی دولت بود. همچنین شاهد سفر رافائل گروسی، مدیرکل آژانس 
سازمان بین المللی انرژی اتمی به تهران در آستانه برگزاری شورای حکام این سازمان بین 
المللی بودیم، این تحولات به همراه موضع گیری اخیر نفتالی بنت، نخست وزیر اسرائیل، به 
همراه بنی گانتس، وزیر جنگ اسرائیل علیه ایران در آستانه از سرگیری مذاکرات احیای 
توافق هسته ای در وین را بــا دکتر محسن جلیلوند، استاد روابط بین الملل در میان 

گذاشتیم که این گفت و گو را در ادامه می خوانید. 

 عملکرد صد روزه دولت آقای رئیسی 
را چگونه ارزیابی می کنید؟

تاثیر و نقش مثبتی را فعلا شاهد نبوده ایم. 
فکر می کنم مردم خیلی امیدوار بودند با روی کار 
آمدن دولت سیزدهم وضع خیلی تغییر بکند، اما 
متاسفانه وضعیت از جهت مثبت خیلی تغییر 
نکرده است. مشکلات اقتصادی کشور ناشی 
از سوءمدیریت  و عدم استفاده از کارشناسان 
خبره اقتصادی است اما نباید نادیده گرفت که 
مهم ترین عامل مشکلات عدیده کنونی در حوزه 
اقتصادی مربوط به تحریم هاست و مطمئن 
باشید تا زمانی که تحریم ها پابرجاست، تغییر 
عمده ای در شرایط اقتصادی شاهد نخواهیم 
بود. مسئولان هم جرات نمی کنند گامی جدی 
برای رفع تحریم ها بردارند و با شجاعت بگویند 
برای برطرف کردن تحریم ها حاضریم با هر 
کشوری گفت وگو کنیم. در این شرایط نه فقط 
دولت  آقای رئیسی که هر دولت دیگری هم روی 
کار آید، وضع همین است که می بینید. دولت 
هم هیچ اقدامی برای بهبود حداقلی اوضاع 
نمی کند. ما با دولتی شبیه به دولت احمدی نژاد 
مواجهیم؛ وقتی به ترکیب کابینه نگاه می کنیم، 
دقیقا دولت احمدی نژاد جلوی چشمان مان 
ظاهر می شود. دولت در حوزه اقتصادی کار 
را به کاردانش نسپرده است و حضور نخبگان 
اقتصادی را در دولت شاهد نیستیم. شرایط 
اقتصادی امروز ایران از دوران جنگ هم سخت تر 
است و ضرورت دارد که دولت از هم فکری 
در حوزه اقتصادی استفاده کند. اعضای تیم 

اقتصادی دولت نخبگان اقتصادی نیستند.
 با شروع به کار دولت ما شاهد پدیده 
انتصاب های فامیلی بودیم، وزیر کشور هم 
در واکنش به این بحث مدعی شده است 
اصولاً چنین چیزی واقعیت ندارد؛ تحلیل 

شما چگونه است؟
هیچ وقت افکار عمومی در قضاوت دچار خطا 
نمی شوند و مردم هم خیلی هوشیارانه مسائل را 
رصد می کنند و واقعا چنین چیزهایی رخ داده 
است. فرد منصوب شده یا رئیس دفتر وزیربوده، 
یا فامیل و یا داماد بوده، این ها در جامعه مشهود 
است و فکر می کنم که این خشت اول کج نهاده 
شده و دیگر سخت بتوان جلوی این پدیده را 
بگیرند. متاسفانه فرار نخبگان سال هاست که 
آغاز شده است و هیچ دولتی به درستی به فکر 
جلوگیری از آن نبوده و کشور هم به خاطر این 
مسئله دچار ضررهای زیادی شده است. با توجه 
به سخنان رهبر انقلاب اگر مسئولان چاره ای 
نیندیشند ما هر روز شاهد مهاجرت خیلی از 
افراد خواهیم بود. هر کس می خوابد و صبح 
بیدار می شود مشاهده می کند همسایه اش بار 
سفر بسته و به کشور های همسایه مانند ترکیه 

می رود. و این نشان می دهد از بحث نخبگان 
فراتر رفته و حتی شامل افراد عادی و سرمایه 

گذاران هم می شود.
 رئیس جمهور وعده دولت فرا جناحی 
داده بود، چرا این وعده در عمل محقق 

نشد؟
دولت آقای رئیسی برخلاف شعارها اکثرا یا 
نظامی یا طرفدار احمدی نژاد هستند. نه تنها از 
اصلاح طلبان استفاده نشد، متاسفانه از یک فکر 
و اندیشه خاص انتخاب شدند. عملکرد و کارنامه 
دولت در این مدت که از آغاز به کار آن گذشته 
است نشان می دهد که نتوانسته است آن گونه 
که باید به شعارهای خودش عمل بکند. البته 
معیار موفقیت دولت رفع  تحریم هاست. اگر 
آقای رئیسی و دولت سیزدهم نتوانند تحریم ها را 
رفع بکنند، هیچ اقدامی را نخواهند توانست انجام 
دهند و وضعیت بدتر خواهد شد. چون ما هر روز 
شاهد ویرانی، تورم و فشارهای اقتصادی بیشتر 
بر مردم خواهیم بود. همه این مسائل کلا بر 
می گردد به تحریم ها و اگر رفع تحریمی صورت 
نگیرد، فکر می کنم هیچ وقت وضعیت اقتصادی 

درکشور ما بهتر نخواهد شد.
 با انتصاب رئیس جدید صداوسیما، 
آیا در عملکرد این سازمان تغییری حاصل 

شده است؟
اگر سیاست های کلی را رئیس سازمان صدا و 
سیما بتواند تدوین و اعمال بکند و خودش هم 
احساس مسئولیت بکند. به نظرم عملکرد صدا 
و سیما تغییر می کند. اما اگر ایشان در حکم 
ماشین امضا باشد و عزل و نصب ها را امضا کند، 
تغییری در عملکرد صدا و سیما شاهد نخواهیم 
بود. اما اگر واقعا خودش به عنوان کسی که 
جامعه را رصد می کند و بر مسائل و معظلات 
جامعه اشراف دارد و انتظارات مردم و عدم اقبال 
و بی اعتمادی مردم به صدا و سیما را می بیند، فکر 
می کنم که می تواند در مدیریت و به تبع آن در 
عملکرد صدا و سیما به عنوان رسانه ملی تغییری 
به وجود آورد. تجارب مدیریت های گذشته صدا 
و سیما نشان می دهد که در بین مردم جایگاه 
لازم را ندارد. پس بنابراین به هر صورت این 
سیاست ها باید تغییر بکند تا اعتماد عمومی به 
صدا و سیما به دست آید. انعکاس اعتراضات 
مردم اصفهان به خشکسالی و خشک شدن 
زاینده رود در صدا و سیما نشان دهنده این امر 
است که قطعا تغییراتی صورت گرفته است. به هر 
صورت وقایع و حوادثی که در جامعه رخ می دهد 
وقتی مردم انعکاس این جریانات و حوادث را به 
جای این که در رسانه ها و شبکه های خارجی 
ببینند در صدا و سیما مشاهده کنند قطعا نظر و 
دیدگاه مردم تغییر می کند و فاصله ایجاد شده 

بین مردم و رسانه ملی کمتر می شود.

 دستاورد سفر آقای گروسی به تهران 
را چه می دانید و آیا بر نشست شورای 

حکام تاثیر خواهد داشت؟
آقای رافائل گروسی در بازگشت از تهران 
در مصاحبه ای گفته است که مذاکرات من در 
تهران بی نتیجه بود. بنابراین اگر این صحبت 
آقای گروسی به شورای حکام انتقال پیدا کند، 
آنها سعی خواهند کرد نوع تعاملات با ایران را 
مقداری تغییر بدهند، چون گروسی گفت که 
ایران اجازه اجرای پادمان و بازرسی از تاسیسات 
کرج را نداده و از طرفی هم من هیچ دستاوردی 
از سفر و مذاکره در تهران نداشتم. بنابراین به 
نظر می رسد که شورای حکام نوع تعاملات 
خودش را با ایران تغییر بدهد اما این به معنی 
صدور قطعنامه علیه ایران نیست چون هنوز به 
آن مرحله نرسیده است و این باعث می شود 
موضع چین و روسیه در شورای حکام یک 

مقدار تضعیف شود. 
 سخنان اخیر نفتالی بنت، نخست وزیر 
اسرائیل را که گفته ایران در طول یک دهه 
گذشته با موشک و نیروهای شبه نظامی 
ما را محاصره کرده است. ایران از راه دور 
به ما آزار می رساند و به ما صدمه می زند، 

چگونه تحلیل می کنید؟
مطمئن باشید اسرائیلی ها بعد از پیمان 
ابراهیم در کنار مرزهای ما قرار گرفته اند. 
حدس نمی زنم بلکه یقین دارم که تعاملات 
امنیتی پنهان و موافقت نامه های امنیتی 
پنهان با بحرین و امارات حتما خواهند داشت 
و کنار مرزهای آبی ما ایران را رصد می کنند و 
این چیزهایی که وزیر جنگ اسرائیل گفته و 
مدعی شده است در دو پایگاه در جنوب ایران 
در چابهار و قشم پهپادهای هجومی پیشرفته 
مستقر شده  است؛ چه راست گفته باشد و چه 
به دروغ ادعا کرده باشد، ما کشور خودمان است 
و هر کاری بخواهیم می توانیم انجام بدهیم، 
می توانیم پهپاد پرواز بدهیم کاری که آنها 
هم در کشور خودشان انجام می دهند و این 
نشان می دهد که دارد سیگنال می دهد که ما 
آمده ایم کنار مرزهای شما و از همانجا شما را 

رصد می کنیم. 
 به دنبال سقوط لیر شاهد اعتراضات 
و تظاهرات در ترکیه هستیم، تحلیل شما 

چیست؟
اردوغان باید قدرت را واگذار کند. اردوغان 
اولا با توجه به وضعیت جسمانی خودش 
قدرت تصمیم گیری ندارد. یاران و دوستانی 
مانند عبدا... گل و داود اوغلو که اردوغان را 
یاری کردند همه کنار رفتند، به عبارت دیگر 
دوستان نزدیک خودش که انسان های قدرتمند 
و مفیدی بودند را کنار گذاشته است و یک عده 
بله قربان گو را دور خودش جمع کرده است. 
اردوغان پاندول مسلک است از یک طرف 

جنگنده روسیه را ساقط می کند و از طرف دیگر 
می رود پیش پوتین برای خواهش و  تمنا کردن. 
در سیاست خوب است که چرخش صورت 
بگیرد ولی پاندول مسلکی باعث می شود که انگ 
عدم ثبات خورده شود و وقتی که انگ عدم ثبات 
خورده می شود نمی شود که کشور را با ثبات 
اداره کرد. اردوغان از یک سو دنبال خرید اف-

۳۵ از آمریکاست و از سوی دیگر تهدید می کند 
در صورت عدم فروش به دنبال خرید سیستم 
پدافند اس۴۰۰- روسی خواهد بود. ثانیا 
اردوغان سیاست فرافکنی را در پیش گرفته 
است چون توان مدیریت داخلی خودش تقلیل 
پیدا کرده و ضعیف شده است در کشورهای 
دیگر مانند لیبی، سوریه، آذربایجان و... مداخله 
می کند. این مسأله باعث کاهش توان ترکیه 
می شود، ترکیه چقدر توان دارد که بتواند در 
همه این کشورها ورود بکند. ثالثا اقدام دیگر 
اردوغان تضعیف نقش ارتش بود،  یعنی با شبه 
کودتا )که برخی می گویند شبه کودتا ساختگی 
بود( نقش ارتش به شدت تضعیف می شد. ارتش 
درست است که کودتا می کرد و اقدامات دیگری 
را هم انجام می داد اما نقش بالانسر را داشت و 
قدرت را بالانس می کرد و اردوغان این نقش را 
از ارتش گرفته است. به موازات این اقدامات یک 
سیستم امنیتی-اطلاعاتی درست کرده است و 
به یک پوپولیسمی دامن زده است که  مردم را 
به طرفداری از اردوغان بسیج می کرد که همین 
مردم حالا برای اعتراض به سقوط لیر ترکیه به 
کف خیابان آمده اند. این اقدامات اردوغان را اگر 
جمع بندی کنیم به نظر می رسد دوره اردوغان 
تمام شده و اگر می خواهد موفق باشد به صورت 
مسالمت آمیز قدرت را واگذار کند، نه اینکه 
امثال داماد خودش را وزیر دارایی و خزانه داری 
ترکیه بکند و مرتب بگوید نرخ بهره را پایین 
بیاورید تا ارزش لیر کاهش پیدا کند چرا که 
باید صادرات ترکیه ارزان تر تمام شود. صادرات 
ارزان تر تمام شد، تکلیف واردات چیست؟ 
ترکیه بیشتر اقتصادش از واردات تامین 
می شود، یعنی مواد اولیه را وارد می کند؛ بالای 
۷۸ در صد واردات ترکیه مواد اولیه و کالاهای 
واسطه ای است. این مواد را وارد می کند تا 
بتواند مثلا خودرو صادر بکند، این مسأله شامل 
کشاورزی ترکیه هم شده است. اردوغان به ته 
خط رسیده است و باید به صورت مسالمت آمیز 
قدرت را واگذار کند. اردوغان سیستم سیاسی 
ترکیه را که پارلمانتاریستی و نخست وزیری بود 
به تقلید از ژنرال دوگل، رئیس جمهور فرانسه، 
به سیستم ریاستی تغییر داد و قدرت را در دست 
رئیس جمهور متمرکز کرد. ترکیه درست است 
که ساختارهای نیمه دموکراتیک دارد ولی 
وقتی نقش ارتش را تضعیف کرد مخصوصا بعد 
از آن شبه کودتا بالانس قدرت ترکیه به هم 
خورد و اکنون با این مشکلات مواجه شده است.

  مفصل ترین قانون

    ادامه از صفحه یک / فعالیت های راستی 
آزمایی به توافق دست یابد. مدیر گل آژانس 
سپس در گفت و گویی  درباره دلیل سفرش 
به ایران اظهار داشت: در واقع، می توانم بگویم 
روابط میان آژانس و ایران رابطه ای دائمی و 
روندی مداوم است. گروسی درباره دیدارهایش 
در ایران بیان کرد:  بسیار سازنده بودند. برخی 
مسائل مهمی وجود دارد که باید در سطح فنی 
درباره شان صحبت کنیم و مشغول آن ها بودیم. 

  بیانیه آژانس
آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره ایران 
بیانیه ای صادر کرد.  در بیانیه ای که آژانس 
بین المللی انرژی اتمی منتشر کرده و در برگیرنده 
اظهارات امروز مدیرکل آژانس در نشست شورای 
حکام می باشد، آمده است: تا ۳۲ فوریه ۲۰۲۱، 

آژانس اجرای تعهدات هسته ای ایران تحت 
برجام را راستی آزمایی کرده و بر آن ها نظارت 
داشته است. اگرچه، از آن تاریخ به بعد، این 
فعالیت ها در نتیجه تصمیم ایران برای متوقف 
کردن اجرای تعهدات هسته ای اش تحت برجام، 
از جمله پروتکل الحاقی به طور جدی تضعیف 
شده اند. در بخشی از این بیانیه آمده است: 
در غیاب دسترسی منظم آژانس به تجهیزات 
دیده بانی و نظارتی در تمامی تاسیسات اتمی 
و محل هایی در ایران که مرتبط با برجامند،  
آژانس بر این عقیده است توافق موقتی که من 
در فوریه  ۲۰۲۱ با ایران انجام دادم، حفظ تداوم 

وقوف ما به فعالیت های ایران را تسهیل کرد. 
اگرچه، تمدید مکرر توافق که اکنون نه ماه 
است برقرار می باشد،  در حال تبدیل شدن به 
چالشی مهم در توان آژانس برای بازیابی تداوم 
مطلع بودن آن است. بخش پایانی بیانیه آژانس 
می افزاید: از این گذشته، برخلاف توافقی که 
میان آژانس و ایران در ۱۲ سپتامبر ۲۰۲۱ انجام 
شد،  عدم دسترسی به سایت کرج به معنای این 
بوده است که احیای دیده بانی و نظارت در تمامی 
تاسیسات و محل های مرتبط با برجام نمی تواند 
به تمامی انجام شود. این موضوع به طور جدی 
بر توان آژانس بر تداوم وقوف بر فعالیت ها در این 

سایت که تا حد زیادی برای بازگشت به برجام 
ضروری دانسته شده، اثر می گذارد.

 حمایت روسیه از تلاش های گروسی
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی 
واقع در وین در توییتی از حمایت کامل روسیه 
از فعالیت های مدیرکل آژانس اتمی برای تداوم 
همکاری با ایران خبر داد. میخائیل اولیانوف، 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع 
در وین روز چهارشنبه در توییتی نوشت:»رافائل 
گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
گفته است که دیدارش از ایران بی نتیجه مانده 
است. توافق کامل حاصل نشده اما وی به همکاری 
با طرف ایرانی برای حل و فصل مشکلات اصلی 
ادامه خواهد داد. «روسیه از تلاش های وی 

حمایت می کند.

تمرکز آژانس بر برنامه هسته ای ایران


